
PE-Energia Akadémia 369

G7-klímacsúcs
Az aktualitása miatt gépi fordításban és kommentár nélkül adjuk közre a G7-csúcsról szóló
ismertetőt.  Annyit  talán  megjegyezhetünk,  hogy  e  honlapon  sokat  bíráltuk  a  német
Energiewende-t,  és  személyesen  Angela  Merkelt,  aki  a  klímavédelmi  politika  élére  állt.
Kancellárságának  vége  felé  hangot  adtunk  annak,  hogy  remélhetőleg  utána  egy,  a
realitásokat  jobban  figyelembe  vevő  kormány  következik,  és  Németország  klíma-  és
energiapolitikája pozitív irányba fordul. A reményeink nem váltak be.
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G7 Klíma Klub: Németország szívügye a csőd szélén áll
Theresa Crysmann, Fabian Reinbold

A  G7-országok  átfogó  megközelítést  próbálnak  alkalmazni  a  válságkezelésben.  A  német
"Klíma Klub" projektet azonban a csőd veszélye fenyegeti. Ez nem csak az ukrajnai háború
miatt van így.

Angela Merkel árnyéka hosszú. Amikor a G7 állam- és kormányfői legutóbb a bajorországi
Elmauban találkoztak, az eredmény a 2015 évi párizsi éghajlat-változási megállapodás lett.
Hét  évvel  később  Olaf  Scholz az  Alpokba  hívja  a  küldötteket.  Az  elnökséget  ismét
Németország tölti be, de bizonytalan, hogy az iparosodott országok ismét képesek lesznek-e
komoly ígéreteket kicsikarni a többi ENSZ-tagállamtól az éghajlat megmentésére.

________________________________________

                  G7 találkozó Bajorországban: Képek a csúcstalálkozóról

               



              

                                       Joe Biden és Olaf Scholz a G7-csoportban.

A német kancellár eltökélt szándéka, hogy "klímaklubot" alapít a globális felmelegedés ellen.
A különösen ambiciózus  államok új  szövetsége az  éghajlatvédelemben a legjobb esetben
szurkolóként  lép  fel,  akik  a  többieket  is  magukkal  viszik,  ha  kell,  a  nem  tagokat  sújtó
büntetővámokkal  is.  A  klubbal  az  ENSZ  éghajlat-változási  konferenciáin  megszokott
butaságot  egy  olyan  fórummal  akarja  ellensúlyozni,  amely  biztosítja  a  gyorsaságot  -  sok
ambíció, kevés civakodással.

              

Olaf Scholz integet a fogadtatáskor Elmauban: új klímaklubjával nagy hatást akar gyakorolni a 
globális felmelegedés elleni küzdelemben. (Forrás: picture alliance/dpa/MAXPPP | Pierre Teyssot)

A tervek szerint a G7-ek vezetnék az utat, és más elkötelezett országok követnék őket. 
Mindazok számára, akik nem akarnak - vagy nem tudnak - beállni a klímavédők első sorába, 
azok számára ez majd sokba kerül (gondolják ők). 



Olaf Scholz nagy projektje

Scholznak még Angela Merkel pénzügyminisztereként jutott eszébe a klímaklub ötlete. Most
kancellárként  a  kormányzati  apparátust  is  munkába  állította  tervének  megvalósítására.
Tárgyalói már hónapok óta dolgoznak rajta. A német kormány szerint: "A Klíma Klub a döntő
pont", amikor a német G7-mottót élettel kell megtölteni, amely a következő: Haladás egy
igazságos világért.

A  csúcstalálkozón  azonban  egy  valóság-sokk  fenyegeti  a  haladás  projektjét.  Scholz
környezete a végsőkig optimista volt, hogy "egyre nagyobb az érdeklődés a koncepció iránt",
de vannak egyértelmű kritikák is - és más fontosabb témák is a G7-ek találkozóján, amelyek
kiszoríthatják a kancellár projektjét.

A Kancellári Hivatal legsürgetőbb kívánsága valószínűleg egyben a legnehezebb is: egy közös
CO2-ár  elfogadása.  Minden egyes  klubtagnak  kötelezettséget  kellene vállalnia  arra,  hogy
saját országában az üvegházhatású gázok kibocsátását minimális szinten megadóztatja. Az
éghajlatra  káros  tevékenységek  így  minden  tagországban  egyformán  lennének  „drágák”.
Cserébe a megemelt importvámok csak azokat a kívülálló államokat érintenék, ahol nem kell
ilyen éghajlati adót fizetni.

A cél: az éghajlatvédelem és a versenyképesség egyformán való erősítése. A CO2-pótdíj miatt
megemelkedett  árucikk-árak  ellenére  a  klubtagok  gazdasága  versenyképes  marad  -  a
harmadik  országokból  származó  olcsóbb  árukra  a  határokon  további  díjakat  vetnek  ki,
kiegyenlítve  ezzel  a  versenyfeltételeket.  Az  EU,  amely  jelenleg  indít  ilyen  kompenzációs
mechanizmust, ennek modelljévé kíván válni.

          

Robert  Habeck német  éghajlatvédelmi  miniszter  a  májusi  G7-csúcstalálkozót  előkészítő  tárgyalásokon:  A
Klíma Klub a német kormány idei G7-elnökségének legnagyobb projektjének számít. (Forrás: IMAGO / Chris
Emil Janßen)

Elsősorban az orosz elnök fogja meghiúsítani a kancellár terveit: ugyanis az energiaköltségek
robbanásszerű növekedése valószínűleg megnehezíti, sőt, akár meghiúsíthatja a klímaklubról



szóló megállapodást. Scholz fő gondja, hogy a CO2-ár veszélyben van. A kancellárnak nem
csak  az  USA-t  és  Japánt  kellene  meggyőznie  egy  ilyen  üvegházhatású  gázdíjról  a  G7-ek
keretében, de a kancellárnak az is nehézséget okozna, hogy hitelesnek tűnjön. Végül is a
német kormány június eleje óta az üzemanyag-kedvezménnyel aláássa a saját CO2-árát.

Aligha van esély a CO2-árklubra

Függetlenül  attól,  hogy  ez  az  intézkedés  ténylegesen mennyire  könnyíti  meg  a  polgárok
terheit:  a  nyersolaj  de  facto  támogatása  aligha  alkalmas  arra,  hogy  más  államokat  is
ösztönözzön egy ilyen adó bevezetésére. "Az energiaár-válság közepette egyetlen ország sem
fog  részt  venni  a  CO2-árképzésben"  -  hangsúlyozza  Leon  Martini.  Az  éghajlat-politikai
tisztviselő  úgy  véli,  hogy  a  "klímaklubba"  való  belépésnek  ilyen  kritériuma  nem  lesz
népszerű. 

„Egy büntető vám nagyon kényes lenne a nem tagokkal szemben" - figyelmeztet Martini. Sok
olyan ország, amely elvileg motivált lenne arra, hogy többet tegyen az éghajlat védelméért,
úgy érezheti, hogy átverik. Mások még egyértelműbb szavakat találnak. "Nem szeretném, ha
az  éghajlat-politika  a  végén  kereskedelmi  háborúba  vezetne  minket"  -  részletezte  a
kockázatot  Ottmar  Edenhofer,  a  Potsdami  Éghajlati  Hatáskutató  Intézet  vezetője  a
"Perspectives on Economic Policy" című lapban megjelent interjúban.

          
Egy nagy acélmű a holland tengerparton: az iparosodott országok történelmileg a legnagyobb felelősséget
viselik  az  éghajlati válságért.  A feltörekvő  országok  ambiciózus  klímavédelme nélkül  azonban nem lehet
hamarosan megállítani a hőmérséklet emelkedését. (Forrás: picture alliance / Robin Utrecht)

A G7-ek klímaklubja, amely anélkül csap le másokra, hogy azok visszavághatnának, eléggé
irreális. Mivel az oroszországi szankciók már erősen polarizálták a geopolitikai helyzetet, a
Német  Gazdaságkutató  Intézet  is  azt  tanácsolja,  hogy  ne  hozzunk  létre  egy  büntető
ösztönzőkre összpontosító exkluzív klubot. Ennek oka, hogy az olyan feltörekvő országoknak,



mint India, Brazília, Kína és Dél-Afrika, amelyek nem állnak a nyugati szankciók mögött, de
nagyon fontosak az éghajlat megmentése szempontjából, követniük kellene a példát.

Mézesmadzag és ostor 
Scholz elképzelése szerint az úgynevezett éghajlati partnerségek a büntetővámok elrettentő
hatását  hivatottak tompítani.  Azok az országok,  amelyek nem akarnak többé klímagyilkos
felárat fizetni  a G7-országokba irányuló exportjuk után,  pénzügyi  és technikai  támogatást
kapnának, hogy saját országaikban előmozdítsák az energiaátállást.

Ha  eközben  CO2-árat  is  bevezetnének,  akkor  klubtaggá  válhatnának,  és  megúsznák  a
büntető  tarifákat.  A  német  kormány  rámutat,  hogy  a  Dél-Afrikával  való  "igazságos
energiaátállási partnerség" már lendületet kapott.

"Ezek  az  éghajlati  partnerségek  a  kulcsa  annak,  hogy  a  szegényebb  országok  számára
minimalizáljuk a költségeket és az akadályokat az ambiciózus éghajlatvédelem felé vezető
úton"  -  mondta  Anne  Gläser,  a  Germanwatch  civil  szervezet  CO2-árképzésért  felelős
munkatársa. Önmagában nem tartja helytelennek a büntetővámok ösztönzését.

A kötelező CO2-ár és mindenekelőtt a minimálár azonban Gläser szerint is akadályozza a
klubhoz  való  csatlakozást.  Ehelyett  a  Germanwatch  azt  ajánlja,  hogy  vegyenek  részt
mindazon  országok,  amelyek  éghajlati célkitűzései  hitelesen hozzájárulnak  ahhoz,  hogy  a
globális  felmelegedés  "jóval  két  Celsius-fok  alatt  maradjon".  A  párizsi  klímaegyezmény
előírásai szerint.

Az  Ecologic  nevű  agytröszt kevésbé  lelkesedik  azért,  hogy  a  klímapartnerségeket,
amelyeknek amúgy is létezniük kellene, a klubhoz kösse. Ez különösen a feltörekvő és fejlődő
országokat sértheti. "Ez egy teljesen rossz jelzés" - mondja  Leon Martini éghajlat-politikai
szakértő.

          



Munkások kirakodnak egy szénszállító teherhajót a bangladesi Dhaka kikötőjében: Különösen Dél-
és Délkelet-Ázsiában sok feltörekvő gazdaság még mindig nagymértékben függ a széntől. (Forrás:
Joy Saha/ ZUMA Press Wire)

A partnerségek nélkülözhetetlenek, de azokat külön kellene szervezni - például a Dél-Afrika
és az EU, az Egyesült Királyság és az USA között már folyamatban lévő együttműködéshez
hasonlóan,  a  G7-ek  megállapodásától  függetlenül.  Martini  szerint  csak  a  kancellár
napirendjén szereplő harmadik klímaklub-elemnek van értelme.

Harmónizálás az acélművekben és a cementgyárakban

"Ha nagyon konkrétan az egyes ágazatokról van szó, az ilyen klubban való együttműködés
már jól működhet. Különösen az ipari ágazatban" - mondja az éghajlatvédelmi tanácsadó. A
célnak  a  kibocsátási  normák  éghajlatbarát  módon  történő  harmonizálásának  kell  lennie,
például az acél- és cementgyártásban. Ennek azonban nagyon konkrétnak kell lennie.

"Nem elég, hogy mindenki fel tud mutatni egy klubkártyát. Ha ezt nem kísérik egyértelmű
kötelezettségvállalások  és  politikai  eszközök,  akkor  semmit  sem tesznek az  éghajlatért"  -
mondja Martini. De ez már elébe megy a dolgoknak: a mostani csúcstalálkozó alapján először
is le kell rakni az új éghajlati szövetség alapkövét.

           

A  felső-bajorországi  helyszín  megfelelő:  Még  nem  tudni,  hogy  a  G7-ek  tárgyalásai  az
éghajlatvédelem  szempontjából  figyelemre  méltó  eredményeket  hoznak-e.  (Forrás:  Michael
Kappeler/dpa-bilder)

Mindazonáltal az agytrösztök és a nem kormányzati szervezetek eredményeket szeretnének
látni.  Már most ragaszkodnak ahhoz,  hogy a G7-ek záróközleménye ne csak a klub iránti
elkötelezettséget, hanem a következő lépéseket is tartalmazza. Végül is az éghajlatvédelmet
nem nagy ígéretekkel, hanem a kibocsátás csökkenésével mérik. 

Angela Merkel hosszú árnyéka megelőzi őt.



* * *

A klímavédelem területén már számtalan szervezet, szövetség, együttműködés, klub, sőt az
egész világra kiterjedő szervezeti és finanszírozási háló létezik. Minden új seprű seperni akar
elv alapján a német új kancellár most az n+1-edik klubot javasolja létrehozni, amely inkább
újabb  gumicsontnak  tűnik,  amit  időszakonként  nagy  csinnadratta  rendezvényekkel  a
figyelemelterelés eszközeként lehet majd rágcsálni, miután a Párizsi Klímaegyezmény csődöt
mondott. Még mindig nem látják be, hogy a fejlődő országokat nem ejtették fejre, noha azok
bocsátják  ki  a  szén-dioxid  jelentős  hányadát  egyre  növekvő  ütemben.  Tehát  nélkülük  a
klímaklub csak pipázgatásra alkalmas közösséggé válhat.  De hát a G7 vezetők lassan már
másra nem is alkalmasok, az EU vezetőkkel együtt. Amint a képeken is együtt szerepelnek.
Amikor először hallottam a G7-klub tervéről, azonnal arra gondoltam, hogy ez csak álca. Nem
tudok  szabadulni  attól  a  gondolattól,  hogy  ezen  a  fórumon  fogják  majd  előkészíteni  a
kétsebességű Európát, azaz úgy előkészíteni az EU felbomlását, hogy ők járjanak jól. Azt nem
is sejtik, hogy a világkormányzásban rájuk sem lesz szükség.

Kedves német kancellár uram és G7-ek bajtársai! Fogjátok már fel ésszel, hogy a szén-dioxid
egy rendkívül  barátságos  gáz,  az oxigén után minden élet fontos feltétele és éltetője. Ez
olyan fantasztikusan van kitalálva, és Ti ebbe a csodába akartok belerondítani?

(Petz Ernő, 2022. 12. 27.)


